

ISSN 0321-0391

ВЕСТНИК ДРЕВНЕЙ ИСТОРИИ



Том 84

3

Москва
2024



НАУКА
— 1727 —

СОДЕРЖАНИЕ

<i>Александров Б.Е.</i> (Москва) — Салманасар I в Шинаму: к двум аспектам новой среднеассирийской надписи из Учтепе	597
<i>Богданов И.В.</i> (Санкт-Петербург) — Загадочная судьба египетской стелы Rio de Janeiro 658 [2446]	611
<i>Можайский А.Ю.</i> (Москва) — «Гипофивы» Илиады как свидетельство начала формирования фиванского полиса.....	618
<i>Трейстер М.Ю.</i> (Бонн, Германия) — Редкие бронзовые сосуды и инструменты V в. до н.э., связанные с винопитием, из некрополя Волна I на Таманском полуострове.....	640
<i>Бобровникова Т.А.</i> (Москва) — Представления о множественности душ в поэтико-антикварной традиции древнего Рима.....	664
<i>Гуськов Е.А.</i> (Москва) — Численность штата преторианских когорт в I—II вв. н.э.....	676
<i>Ведешкин М.А.</i> (Москва) — Утраченный источник о персидском походе Юлиана Отступника	708
<i>Никольский И.М.</i> (Москва) — Драконций о Гомере и Вергилии в прологе к «Похищению Елены».....	721

ПУБЛИКАЦИИ

<i>Yaman H.</i> (Çanakkale, Türkiye) — Three New Funerary Inscriptions from Tenedos.....	731
<i>Foça S.</i> (Tekirdağ, Türkiye), <i>Tanriver C.</i> , <i>Akar Tanriver D.</i> (İzmir, Türkiye) — A Stone Block From Old Smyrna. <i>Pente Grammar?</i> Abacus?.....	743

В МУЗЕЙНЫХ СОБРАНИЯХ МИРА

<i>Васильева О.А., Томашевич О.В.</i> (Москва) — <i>Erotica</i> . К проблеме происхождения и бытования так называемых фаллических терракот в греко-римском Египте (на материале собрания ГМИИ им. А.С. Пушкина)	755
---	-----

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Суриков И.Е., Габелко О.Л.</i> (Москва) — L. Prandi. Bisanzio prima di Bisanzio: Una città greca fra due continenti. Roma—Bristol, 2020	796
<i>Короленков А.В.</i> (Москва) — E.H. Shaw. Sallust and the Fall of the Republic. Leiden—Boston, 2021	807

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Бугаева Н.В., Дурново М.В., Ладынин И.А., Обухов С.В., Сафронов А.В., Апенко М.С.</i> (Москва) — XXII Сергеевские чтения на кафедре истории древнего мира Исторического факультета МГУ имени М.В. Ломоносова (Москва, 1–3 февраля 2023 г.)	817
<i>Кириллова М.Н., Карнюк С.Г.</i> (Москва) — Всероссийская научная конференция «Советская древность — IX» (Москва, 23–24 ноября 2023 г.)	833

PESRONALIA

Юбилей Инны Андреевны Гвоздевой.....	836
<i>Махлаюк А.В.</i> (Нижний Новгород) — К 70-летию проф. С.К. Сизова	839

ПРИЛОЖЕНИЕ

Апокрифическое «Завешание Иова». Вступительная статья, перевод с древнееврейского и комментариев <i>Л.В. Шулякова</i> (Москва)	842
--	-----

CONTENTS

<i>B.E. Alexandrov</i> (Moscow) – Shalmaneser I in Šināmu: On Two Aspects of a New Middle Assyrian Royal Inscription from Üçtepe.....	597
<i>I.V. Bogdanov</i> (Saint Petersburg) – The Mysterious Fate of the Egyptian Stele Rio de Janeiro 658 [2446]	611
<i>A.Yu. Mozhaevsky</i> (Moscow) – <i>Hypothebai</i> of the Iliad as an Evidence of the Beginning of the Formation of the Theban <i>Polis</i>	618
<i>M.Yu. Treister</i> (Bonn, Germany) – Rare Fifth-Century BC Bronze Vessels and Instruments, Associated with Wine Drinking, from the Volna 1 Necropolis on the Taman Peninsula	640
<i>T.A. Bobrovnikova</i> (Moscow) – Multiplicity of Souls in the Poetic Antiquarian Tradition of Ancient Rome.....	664
<i>E.A. Guskov</i> (Moscow) – The Size of the Praetorian Cohorts in the First and Second Centuries CE.....	676
<i>M.A. Vedeshkin</i> (Moscow) – A Lost Source on the Persian Campaign of Julian the Apostate	708
<i>I.M. Nikolsky</i> (Moscow) – Dracontius on Homer and Virgil in the Prologue to <i>The Abduction of Helen</i>	721

PUBLICATIONS

<i>H. Yaman</i> (Çanakkale, Türkiye) – Three New Funerary Inscriptions from Tenedos.....	731
<i>S. Foça</i> (Tekirdağ, Türkiye), <i>C. Tanrıver</i> , <i>D. Akar Tanrıver</i> (İzmir, Türkiye) – A Stone Block From Old Smyrna. <i>Pente Grammai?</i> Abacus?	743

IN THE MUSEUMS OF THE WORLD

<i>O.A. Vasilyeva, O.V. Tomashevich</i> (Moscow) – <i>Erotica</i> . Towards the Problem of Provenance and Use of the So-Called Phallic Terracotta Figurines in Graeco-Roman Egypt (from the Collection of the Pushkin State Museum of Fine Arts, Moscow).....	755
---	-----

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

<i>I.E. Surikov, O.L. Gabelko</i> (Moscow) – L. Prandi. Bisanzio prima di Bisanzio: Una città greca fra due continenti. Roma–Bristol, 2020	796
<i>A.V. Korolenkov</i> (Moscow) – E.H. Shaw. Sallust and the Fall of the Republic. Leiden–Boston, 2021	807

NEWS AND EVENTS

<i>N.V. Bugaeva, M.V. Durnovo, I.A. Ladynin, S.V. Obukhov, A.V. Safronov, M.S. Apenko</i> (Moscow) – The 22 nd Sergeev Conference at the Department of Ancient History, Historical Faculty, Lomonosov Moscow State University (Moscow, February 1–3, 2023)	817
<i>M.N. Kirillova, S.G. Karpyuk</i> (Moscow) – All-Russian Academic Conference “Soviet Antiquity – IX” (Moscow, November 23–24, 2023)	833

PESRONALIA

The Anniversary of Inna Andreevna Gvozdeva	836
<i>A.V. Makhlayuk</i> (Nizhny Novgorod) – To the 70 th Anniversary of Prof. S.K. Sizov	839

SUPPLEMENT

The Apocryphal ‘Testament of Job’. Introduction, Translation from Biblical Hebrew and Commentary by <i>L.V. Shulyakov</i> (Moscow).....	842
---	-----